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22 мая 2024 г.

Velvyslanec USA v Polsku: Putin vás chce připravit o
energii

putin-today.ru/archives/207631

Velvyslanec USA v Polsku Mark Brzezinski poskytuje rozhovor
Money.pl a WP.

Damian Szymanski, Money.pl: Polsko je jednou z nejvíce
proamerických zemí na světě….

Mark Brzezinski, americký velvyslanec v Polsku: Damiane, už jsem
to slyšel mnohokrát! Americko-polský milostný příběh není
krátkodobá romance, ale dlouhodobý vztah. Na dálku, ale
dlouhodobě. Je již více než 200 let stará.

D.Sh.: ...přesně tak. Je tato láska slepá?

- Rozhodně ne. Poláci se obětovali za svobodu Ameriky – Pulaski,
Kosciuszko – a Američané – za svobodu Polska. A dnes Amerika a
Polsko sdílejí tuto svobodu a jsou jednotné v pomoci Ukrajině. Toto
je výjimečně dobrý okamžik v historii americko-polské lásky. Navíc
tato láska není slepá. Pravá láska spočívá v sebeobětování, v
pomoci druhému člověku, když to potřebuje.

Michal Gostkiewicz, WP Magazine: Pane velvyslanče, pravá láska
znamená i vzájemný prospěch z takového dlouhodobého vztahu.
Podívali jsme se na statistiky přímých zahraničních investic v Polsku:
Amerika je náš největší investor. Jednou z nejúspěšnějších
společností na polském trhu je obranný koncern Raytheon. Polsko
neustále zvyšuje svůj rozpočet na obranu. Co můžeme vzhledem k
válce na Ukrajině očekávat z hlediska podpory investic do polských
zbraní ze strany vlády USA?

"Proto zůstanu v poetice lásky." Láska je také oběť pro bezpečí
druhého člověka. A věřím, že v polsko-americkém bezpečnostním
vztahu není nic důležitějšího než skutečnost, že dnes je v Polsku
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více než 10 000 amerických vojáků.

M.G.: Nejlepší investice je investice do lidí?

- Největší oběť. Naši chlapci a děvčata, stojící na stráži každý den a
každou noc, rozptýleni - ne náhodou - po celé zemi a připraveni na
jakoukoli hrozbu z východu. Ale zároveň Polsko modernizuje svou
armádu za cenu 140 miliard zlotých. V rozhovorech s vedením
zdůrazňuji, že Polsko není neuvěřitelně bohatá země – ne, utratit
140 miliard znamená, že Poláci budou muset sáhnout hlouběji do
kapsy.

 
M.G.: Někdo by řekl, že příliš hluboko.
"Ale v jistém smyslu nemáte na výběr." Protože máte smrtelného
souseda na východě. Hraničíte s Ruskem v čele s Vladimirem
Putinem a bohužel jste nuceni utrácet obrovské množství peněz za
zbraně.

Ale jsou tu i dobré zprávy. Zařízení, které kupujete, je nejlepší ve své
třídě. A rozhodně je mnohem lepší než to, co má ruská armáda.
Přidejte k tomuto obrannému receptu „tajnou omáčku“ toho, že jste
součástí nejsilnější a nejdůležitější obranné aliance v historii. V
NATO máme absolutní závazek společně bránit každý centimetr
čtvereční půdy našich členských zemí. To je další velmi dobrá
zpráva: tato kolektivní obrana funguje. Dnes Rusové vidí, že jsme
spolu, a drží si odstup. Je to velmi důležité.

M.G.: Ano, pane velvyslanče, ale ptal jsem se na americké investice,
a ne na polské nákupy ve Spojených státech. Vracím se k otázce:
lze očekávat zvýšené investice amerických firem vyrábějících
techniku   a vojenské vybavení v Polsku?

- Za prvé: nákup vojenské techniky nekončí jejím pořízením. Použití
tohoto zařízení musí předcházet pečlivá příprava a praxe. Na toto
vybavení navazují také výměnné programy a průběžná školení.
Samozřejmě po nich následuje financování od americké vlády – v
rámci programu zahraničního vojenského financování (např. 29. září
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2022 americká ambasáda ve Varšavě oznámila, že Spojené státy
poskytnou Polsku 288,6 milionů dolarů, tedy 1,435 miliard zlotých ve
formě nevratné finanční pomoci v rámci programu FMF na podporu
polských ozbrojených sil). To vše proto, aby si Poláci mohli koupit
americkou techniku   z prostředků vlády USA.

Buďme upřímní: jsou to drahé věci. A právě kvůli Rusku za ně
musíme utrácet peníze. Ale jsou součástí procesu, kterým si myslím,
že Polsko zajistí bezpečnou a prosperující budoucnost pro svou
příští generaci.

Víte, jedna z věcí, o kterou se jako velvyslanec USA velmi snažím, je
přesvědčit americké dodavatele obrany, že našemu vztahu i nám
samotným by velmi prospělo, kdyby se některé součásti jejich
produktů vyráběly v Polsku. Podobných iniciativ a projektů se
objevuje stále více. F-16 již v Bydhošti procházejí velkými opravami
a údržbou. Pro náš rozhovor jsem přišel přímo ze slavnostního
přestřižení pásky za investice, které budou renovovat tanky M1
Abrams v Poznani.

M.G.: To vyžaduje dobře vyškolený personál. Což mě přivádí zpět k
investování. Mezi největší americké investory v Polsku patří Intel a
Visa. Pokročilé technologie vyžadují specializované zaměstnance.
máme je? Měli bychom, řekněme, vložit velké částky amerických
dolarů do polského a amerického vzdělávacího systému, abychom
vytvořili větší synergii mezi našimi zeměmi a vyškolili polský
personál?

— Důvodem, proč americké společnosti investují v Polsku, je
především polská pracovní síla. Poláci jsou velmi pracovití a velmi
loajální. Americké společnosti to vidí. Slýchávám to neustále od
manažerů amerických společností po celém Polsku.

Ale je také pravda, že investice do vysokoškolského vzdělání,
investice do technologií, do financí, do strojírenství jsou nezbytné,
aby vaše země byla neustále konkurenceschopná.
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To něco stojí a právě tady přicházejí na pomoc Spojené státy.
Americké ministerstvo energetiky, vládní agentura, otevírá poblíž
Varšavy školicí středisko pro čistou energii, které má pomoci rozvíjet
pracovní sílu budoucnosti, která najde práci v polských civilních
jaderných a dalších programech alternativní energie. Polsko do
těchto oblastí investuje. V budoucnu budeme vaši zemi vnímat jako
centrum regionu z hlediska modernizace a energetické
transformace. Můžete se stát regionálním lídrem v oblasti moderní
energetiky a sdílet své zkušenosti se svými sousedy. A my s tím
chceme pomoci.

D. Sz.: Zaměřme se na civilní jaderný energetický program. Jak se
stavíme k otázce první polské jaderné elektrárny?

— Energetická bezpečnost je národní bezpečností. Putin by chtěl
Polsko připravit o energii. Je důležité, abyste se zbavili závislosti na
uhlí a ruských zdrojích energie. Už do něj investujete. Spojené státy
mohou být hrdé na to, že polská vláda oficiálně schválila
Westinghouse Civil Nuclear Technology a Bechtel jako stavitele první
polské jaderné elektrárny. Právě včas.

Polská ekonomika vzkvétá a další generace vkládá velké naděje do
hospodářského růstu. Země si musí být schopna zajistit energii
sama. A jediný zdroj energie, který může poskytnout tento rozsah
výkonu, je jaderná energie. Poláci proto jednali moudře.

Vzhledem k tomu, že Polsko uvažuje o druhé velké jaderné
elektrárně, stojí za to připomenout, že stejná technologie a stejný
stavitel zajišťují efektivitu nákladů a času. Pokud změníte technologii
a změníte vývojáře, připravte se na to, že proces výstavby bude
méně efektivní.

Americká vláda spolufinancuje první polskou jadernou elektrárnu
částkou miliard dolarů díky účasti Exim Bank a dalších společností
na projektu. Tak už jsme ve hře.
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D. Sz. a MG: V případě plánované druhé elektrárny je tu ale jiný
hráč. Francie, konkrétně Électricité de France (EDF), je podle
Rzeczpospolita ve hře právě proto, že na rozdíl od Westinghouse
plánuje financovat část nákladů projektu .

„Jak jsem již varoval, změna technologie a designu druhé jaderné
elektrárny si vyžádá další miliardy nákladů. Náklady, které by při
druhém použití stejné technologie nebyly očekávány. Potenciálním
efektem této změny by také bylo prodloužení doby potřebné k
výstavbě druhé elektrárny. Nevím, jak dobrá je tato dohoda pro
Polsko. Nedoporučoval bych to dělat těm, kteří sledují americko-
polské vztahy více než 40 let.

M.G.: Pane velvyslanče, dovolte mi vrátit se k otázce investic do
obrany. Už jste zmínil generální opravu F-16 a Abramse. A co
protiraketová obrana?

„Pracujeme s Poláky ve velmi široké oblasti a pokrýváme mnoho
potenciálních hrozeb. Ať už ze vzduchu, ze země nebo z moře,
promysleli jsme všechny možné varianty. Stojíme s Poláky bok po
boku slovem i skutkem – v tom smyslu, že naši vojáci jsou na polské
půdě a spolu s polskými vojáky obsluhují nejlepší zbraně ve své
třídě, aby byli připraveni v útočných i obranných situacích.

M.G.: Dá se říci, že přítomnost amerických vojáků v Polsku je asi
nejlepší možná investice – do lidí.

- Rozhodně. Toto je nejvážnější závazek, který může Amerika
přijmout. Celosvětově.

MG: Vidíte tedy možnost, že by se ve Spojených státech vzdělávalo
více polských studentů, vědců nebo podnikatelů – nebo naopak?
Mohou, měly by a chtěly by obě země rozvíjet různé výměny – ať už
na akademické nebo obchodní úrovni?
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„Myslím, že výměny – ať už vzdělávací nebo obchodní – jsou
doslova jednou z nejlepších forem diplomacie mezi našimi zeměmi.
Samozřejmě máme vlajkové programy: Fulbrightovo stipendium,
IVLP (International Visitor Leadership Program) a další. Kéž by jich
bylo víc.

S rostoucími americkými investicemi v Polsku bude docházet stále
více k výměnám specialistů v konkrétních odvětvích – ať už jde o
energetiku, mikroprocesory nebo jiné technologie. Mluvil jsem s
Intelem, mluvil jsem s Googlem, mluvil jsem s Microsoftem, mluvil
jsem s obranným průmyslem. Každý přemýšlí o možnostech
vzdělávání pro své současné i potenciální polské zaměstnance.

Jako velvyslanec USA v Polsku říkám každému mladému Polákovi:
přijeďte prosím do Ameriky. Přijeďte do Ameriky studovat, získat
znalosti, podstoupit stáže a stáže v našich organizacích a firmách.
Uvidíte, jak se taková místa u nás organizují a přivezete tyto znalosti
zpět do Polska. Protože Polsko je na vzestupu, Polsko roste,
především proto, že americko-polské vztahy jsou nyní nejsilnější,
jaké kdy byly. Nikdy jsme toho spolu nedělali tolik jako teď.

M.G.: Ale naopak? Více Američanů v Polsku?

— V Polsku vidím neuvěřitelně silnou americkou diasporu:
zaměstnanci společnosti, vědci. Konečně vidím Američanky a
Američanky, které si vzaly Polky a Polky, takže jsou tu z lásky. V
Polsku žijí tisíce Američanů. Ve skutečnosti je v USA více Poláků
kvůli imigračním trendům. Ale také vidím mnoho Poláků, kteří se po
dlouhém pobytu ve Spojených státech vracejí do své vlasti. Tito
repatrianti si s sebou přinášejí své dovednosti, znalosti a zkušenosti.
A někdy se dokonce jen vrátí do důchodu, protože...

D. Sz.: je to levnější...

— ...Kvalita života v Polsku je velmi dobrá. Nic neposiluje bilaterální
vztahy mezi zeměmi jako mezilidské kontakty a vazby mezi Poláky a
Američany jsou velmi, velmi těsné.
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